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Abstrakt
Bakalářská práce pojednává o iniciativě Pásu a
stezky, kterou v roce 2013 představil čínský
prezident Si Ťin-pching. Záměrem této iniciativy je
propojit země Asie, Evropy a Afriky pomocí
nových obchodních cest za účelem politické a
ekonomické spolupráce. S iniciativou Pásu a
stezky jsou spjaty různé faktory, ekonomické,
společenské či politické. Cílem této bakalářské
práce je zkoumat oblast čínských přímých
zahraničních investic (PZI) v Evropy a vliv iniciativy
Pásu a stezky na jejich výši v čase. V rámci
případové studie byl do bakalářské práce vybrán
případ Itálie, jež má pro Čínu strategickou pozici.
V této části práce je zkoumán pohyb čínských
přímých zahraničních investic do Itálie v rámci
iniciativy a jsou zde brány v potaz politické faktory,
které rozhodují o tom, jakým způsobem
spolupráce mezi Čínou a Itálií uvnitř iniciativy
Pásu a stezky probíhá nyní, a do jaké míry bude
spolupráce probíhat i dále v budoucnu. 

Abstract
This bachelor’s thesis discusses the Belt and Road
Initiative (BRI), which was introduced by Chinese
President Xi Jinping in the year 2013. The intention
of this initiative is to connect the countries of Asia,
Europe and Africa using new trade routes for the
purpose of political and economic cooperation.
Various economic, social and political factors are
related to the Belt and Road Initiative. The aim of
this bachelor’s thesis is to explore the area of
Chinese foreign direct investments (FDI) in Europe
and the influence of the Belt and Road Initiative on
their amount over time. As part of the case study in
this bachelor’s thesis, the case of Italy was chosen,
as it has a strategic position for China. This part of
the thesis examines the flow of Chinese foreign
direct investment to Italy within the BRI and
considers the political factors that determine how
cooperation between China and Italy is taking place
now and to what extend cooperation will take place
in the future.

Závěr
V letech, kdy do BRI vstoupilo nejvíce evropských zemí, se přímé zahraniční investice z Číny v Evropě značně zvýšily. Dalo by se tedy usoudit, že vstup zemí do čínské iniciativy měl na čínské
PZI v Evropě vliv. Není tomu tak. Souměrně s celoevropskými PZI se zvedly PZI v zemích, do kterých Čína investuje v Evropě vůbec nejvíce, a to v Německu, Velké Británii, Nizozemsku a
Francii, tedy v zemích, které nejsou členy BRI. Z členských zemí BRI kopírují celoevropskou křivku pouze Srbsko a Rakousko, jejichž nárůst PZI ale není tak významný, aby měl na nárůst            
 v celoevropském měřítku vliv.  

Případová studie, která je součástí bakalářské práce, pojednávala o členství Itálie v iniciativě Pásu a stezky. Vstup Itálie do BRI s sebou přinášel nevýhody v podobě nesouhlasu Spojených
států amerických. Pro Itálii ovšem představovaly důležitější roli výhody v podobě lepšího přístupu k čínským investicím, zvýšeného cestovního ruchu v Itálii a možnosti zvýšení exportu
italských výrobků do Číny. Neutrální reakce ze strany Evropské unie Itálii utvrdila v tom, že nedělá chybné rozhodnutí. Tehdejší vládnoucí strana, Hnutí pěti hvězd, zastávající proevropské,
ale zároveň i pročínské hodnoty, rozhodla o podpisu memoranda o porozumění s Čínou. 

Zprvu očekávané nové PZI s sebou Itálii vstup do iniciativy nepřinesl. V letech 2019 až 2021 čínské přímé zahraniční investice zůstaly na stejné úrovni jako v předchozích pěti letech. Jelikož
podpis memoranda o porozumění s sebou nenese žádná práva ani povinnosti a podepsané dohody pouze utvrzují již probíhající spolupráci, nenese s sebou vstup do BRI ani žádné okamžité
investice. Důležitou roli hrála také pandemie Covid-19, která měla na investice v letech 2020 a 2021 velký vliv, neboť pro čínskou vládu představovala závažný problém k řešení a všechny
ostatní záležitosti, včetně přímých zahraničních investic, šly stranou. Pro soukromé investory pandemie znamenala nejistotu návratnosti investice.
 
Vstup členských zemí do iniciativy Pásu a stezky nepřinesl očekáváné výsledky. Je tedy na místě otázka, zda je to tím, že je podpis memoranda o porozumění opravdu jen formalitou a            
 do budoucna členským zemím nepřinese žádné výhody oproti zemím, které nejsou členy iniciativy, nebo je deset let stále krátká doba na to, aby se výhody členství v BRI projevily. Koridory,
které jsou součástí vize o BRI stále nejsou dostavěné a stále mnoho zemí světa do iniciativy nevstoupilo. Je tedy možné, že skutečná podoba nové Hedvábné stezky se teprve ukáže.  

 


